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Нұрсұлтан НАЗАРБАЕВ: к/«Айқын» газетінің арнаулы тілшісі Нұртөре ЖҮСІП 

Мәскеуден хабарлайды:

Т іл ді біду үшін оған өзіңнің жан

жүрегщді аиқара ашуың керек
Айхан ШӘРШ

құшағына басқан қазақ халқьша өз 
елдерінің шексіз алғысын жеткізуге 
келіпті.
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ҮБЫЛЫС

Латвияға
метеорит 
құлады

«МӘДЕНИ МҮРА»

Қазақстан Парламенті Сенатының төрағасы Қасым-Жомарт
Тоқаевтың Ресей Федерациясына сапары барысында 
Қазақстанның ұстанып отырған өзара келісім мен түрақтылықты 
әлем және ТМД дәрежесінде тарату ниеті көзделді.

Тамырын тереңге тартқан
Қазақстан-Ресей қатынастары жаңа

Астанадағы Бейбітшілік және 
келісім сарайында Қазақстан халқы 
ассамблеясының ХУ-сессиясы өтті. 
Оны ел Президенті, осы үйымның 
төрағасы Нұрсұлтан Назарбаев сөз 
сөйлеп, ашты. Сессия жұмысына 
республикалық және аймақтық 
этномәдени бірлестіктер 
басшылары, қос шатырлы 
Парламенттің депутаттары, Үкімет 
мүшелері, сондай-ақ саяси 
партиялар, діни конфессиялар, 
қоғамдық емес ұйымдар, шетелдік 
дипломатиялық өкілдіктер, 
халықаралық ұйымдар өкілдері 
қатысты. Ассамблея жұмысына 
көрші Ресейдегі Қабарда-Балқар, 
Қарашай-Шеркес 
республикаларының делегациясы 
арнайы қатысты. Делегация 
басшысы З.Тиловтың айтуынша, 
олар Кавказ халықтарын 
бөтенсінбей, қиын заманда
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Мемлекет басшысы, ҚХА басшысы 
Нұрсұлтан Назарбаев Ассамблеяға «елі- 
міздің бірлік пен келісім киелі бесігі, 
тұтастық пен тұрактылыктын түпкі шаны- 
рағы» деген баға берді.

- Бұл кұрылым халкымыздын жүрек 
қалауымен, қоғамның ізгі тілегімен құ- 
рылған, - деп бастады сөзін Елбасы. — 
Сондыкган көпшіліктің көкейінде жүрген 
маңызды мәселелер осы мінбелерден 
айтылып жүр. Ассамблея осы жылдар 
ішінде даму жолынан өтіп, байыпты тәжі- 
рибе жинақтады. Ол еліміздің этносара- 
лық қарым-қатынасты дамытудын іргелі 
институтына, татулық пенен сыйластық- 
тын берекелі бекетіне айналды. Мәртебелі 
органның сессияларыңда қоғамдык өмір- 
дін сан саласын қамтитын, оның қабілеті- 
не ықпал жасайтын әлеуметгік мәні зор 
мәселелер де талкыланьш жүр.

(Жалгасы 2-бетте)

Абылай хан - ерлік пен елдіктің символы
Ержан ҚААЫМБАЙҮАЫ

Ақмола облысындағы Бурабай мемле- 
кеттік ұлттык паркінде «Абылай хан» экс- 
позициялык кешені ашылды. Өз дәуірінде 
каймана казактын камы мен бірлігі үшін 
саналы ғүмырын сарп еткен Абылай ханға 
арналған игілікті істі «Нұр Отан» ха- 
лыктык демократиялык партиясы Прези- 
дент Іс баскармасымен бірлесе жүзеге 
асырган.

— Абылай — ерекше образ, ерекше сим- 
вол. Абылай - өжеттіктін, айбарлы мінез- 
дін, табандылыктын, қайраттылыктын, 

болмағандықтан, қала түрғындары ерліктің символы, — деді «Абылай хан» 

зардап шеккен жоқ. Қазір оқиға 
орнында құтқарушылар мен 
полиция жұмыс істеуде, олар 
кратерді айналдыра қоршап, 
арнайы мамандар келгенше 
ешкімді өткізбеуде. Қазір метеорит 
құлаған маңда радиацияның бар- 
жоғы анықталуда» деп мәлімдеді 
Мемлекеттік өрттен құтқару 
қызметі бастығының көмекшісі 
Инга Ветере.

Қайыржан ТӨРЕЖАН

Латвияның Мазсалаца қаласының 
маңына жексенбі күні сағат 13.30 

амасында метеорит құлаған.
Метеорит қүлаған жерде аумағы
20 метр, тереңдігі 5 метр кратер 
пайда болған. «Жермен түйіскен 
аспан денесінің массасы аса үлкен
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мазмұнға ие бола бермек
Бүкіл Ресей және Мәскеу патриар- 

хынын викарийі, Сыртқы шіркеулер 
қатынастары бөлімінін төрағасы Во- 
локоламск Архиепископы Илларион 
әкеймен кездесу кезінде Қазакстан- 
нын дінаралык диалогты өрістету бас- 
тамаларына оң баға берілді. Дәстүрлі 
діндер съезін Астанада өткізу туралы 
Қазакстанның бастамасына Ресей 
жағы қолдау білдірді.

— Екі ел арасындағы байланыс 
жарасымды дамып келеді, - деп атап 
көрсетті Қасым-Жомарт Токаев. — 
Біздін елімізде түрлі діндер арасын- 
дағы жарасым бар. Бұл Қазакстан хал- 
кын тату-тәггі өмір суруге негіз калап 
отыр. Баска да дәстүрлі діндермен қа- 
тар, Қазакстанда православие шіркеу- 
лері жұмыс істеп жатыр. Әртүрлі 
діндер мен конфессиялар арасындағы 
өзара келісім мен түсіністік Қазакстан 
мен Ресей карым-қатынастарын жақ- 
сартуға да негіз калап отыр. Біздің елі- 
міздін тәжірибесін әлем және ТМД 
елдері арасында тарату манызды 
болар еді. Қазакстан Президенгі Нұр- 
сұлтан Назарбаевтын сындарлы сая-
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сатының аркасында екі ел арасындағы 
карым-қатынастар да жақсы дамып 
келеді. Президент Н.Назарбаевтын 
бұл тарапта сіңірген енбегі мен қоскан 
үлесі өте зор, — деді Сенат төрағасы.

Қасым-Жомарт Тоқаев Кдзакстан 
мен Ресей арасындағы достық бай- 
ланыстарды баянды етуде алдағы 
әлемдік діндер съезінін маңызын ай- 
рықша атап өггі. Ол ІҮ әлемдік діңдер 
съезіне Ресей патриархы Кирилдің 
катысуы осы бір мәртебелі жиыннын 
маңызын арттыратынын айтты.

Өз кезегінде Илларион әкей Сенат 
төрағасынын әлемдік діндер съезіне 
шакыртуын құп алды. Ол Қазакстан- 
ның дінаралык татулык пен жарасым- 
ды даму үлгісіне ерекше ілтипат біл- 
дірді. Бұл кездесу патриархтын әкім- 
шілік резиденциясы болып табылатын 
Ресейдегі көне мәдени-тарихи ескерт- 
кіштер катарындағы Свято-Данилов 
монастрінде өтгі. Дінбасылары атап 
көрсеткендей, Қазакстан
аумағындағы үлгілі мемлекеттін бірі.

ТМД

(Жалгасы 2-бетте)

Күші тротил эквивалентімен 1 кило- 
тонна болатын аспан денесі былтырғы 
жылы қазан айында Судан мен Египет- 
тін шекарасына кұлаған болатын. Жа- 
кында австралиялык астроном Роберт 

Макнот Жерге жакындап келе жаткан 
кезекті астероидты аныктады. 2009 
0045 деп аталған бұл аспан денесі 8 

км<
'унУ

тін көлемі Тұнғыс метеоритімен ша- 

малас

2009

с жьыдамдыкпен келе жаткан көрі- 
і. Ал 2015 жылы 25 кантарда Орта- 

Ілык Еуропаға келіп кұлайтын метеорит-

болмак. Варшавада болған «Үл- 
кен сегіздік» саммитінде Жерге кауіп 

төндірген аспан денесін арнайы зымы- 

рандар аркылы 
шы ғарды.

жою туралы шешім
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экспозициялык-кешенінін салтанатты ашы- 
луында «Нұр Отан» ХДП Хатшысы Ерлан 
Қарин XVII ғасырда үш жүздін басын кос- 
кан ұлы хан туралы терен толғап. - Со- 

нымен катар Абылай — парасаттылыкгың, 
даналыктын символы. Абылай — казактын

халық ретінде ұйысуына еңбегі сіңген ұлт 
көсемі. Осы тұста Ерлан Тынымбайұлы 
бүгінде казак ұлтынын казіргі бірлігі мен 
ынтымағының символы - Елбасы Нұрсұл- 
тан Назарбаев екенін кадап айтты. Онын 
ойынша, кезінде Абылай бабамыз елді ұлт 
ретінде ұйыстырып, ынтымағын арттырса, 
бүгінде Елбасымыз казактың басын ко- 
сып, Алты алашка көсем болуда. «Кеше 
ғана Түркияға барған Елбасымызды түркі 
елдерінің лидері деп те атап жатканы 
кездейсоктык емес. Сондыктан да әрбір 
ұлт өз ұлыларын ұлыктай, ардактай білуі 
керек», - деді Ерлан Қарин кос дәуірдін 
кемел кайраткерін салыстыра.

Ерлан Тынымбайұлы, сондай-ак ол: «ка- 
закгың әрбір жері, әрбір тауы ұлы» - деді 
тебірене. «Батыстағы Окпан тау, оңтүстік- 
тегі Қаратау, орталыктағы Үлытау, Сары- 
аркадағы Көкшетау өзінше киелі. Олар- 
дың кай-кайсы да казактын бірлігінін, ын- 
тымактығының символы. Сондықтан ка-

закгын әрбір жері таңбаланып тұруы ке- 
рек», — деген партия хатшысы «Абылай 
хан» экспозициялық кешенінің осы орай- 
да манызы ерен екеніне тоқталды. «Бұл 
жас ұрпактың осы жерге келгенде жай ға- 
на демалып, уақыт өткізетін жері болмауы 
кажет. Талай тарихи окиғаларға куә бол- 
ған тасы мен тауы да қадірлі, қастерлі 
жерде Абылайдын ак ордасы тігілгенін 
жас ұрпақ білгені абзал. Абылай бабамыз- 
дын табаны тиген жерге келген кез келген 
азаматтың іштей намысы оянып, өздерінің 
елінің, жерінің, мемлекетінің бар екенді- 
гіне мактанып, оның терең тарихын сезіне 
білгені жөн». Кешеннін авторы Қоңыр Мұ- 
хамадиев, «жалпы, танымдық дүние Абы- 
лай бабамыздың кім екенін көрсетеді. Қа- 
зақ халкын сыртка танытатын тарихи де- 
ректер мен фотодокументтердін көшір- 
мелеріне байланысты біз көркем сурет 
туындыларын жасадық» - дейді.

(Жалеасы 5-бетте)
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ЖӘДІГЕР

«Бесшатырды» сақтап 
қалу қажет!

ТЕКСЕРІС

Автотұрақтардан түскен 
ақша кімнің қалтасында?
Қайыржан ТӨРЕЖАН

Алматыдағы «Алматы паркинг» 
мемлекеттік коммуналдық 
кәсіпорнының қызметіне тексеру
жүргізіледі, деп хабарлайды Қаржы
министрлігінің Салық комитетінен.

Алматы көшелеріне көлік сыймай жат- 
каны рас. Көлікті қантарып коятын орын 
табылмайды. Арнайы жасалған автотұрақ- 
тардын бәрі акылы, тіпті кейбір көшенің 
бойларында «Алматы паркинг» мекемесі- 

нін кызметкерлері ақша жинап тұрады.

Егер үлкен дүкендер мен базарлардын ма- 
ңайындағы көшелердің бойына 5-10 ми- 
нутка аялдайтын болсаныз, сол жерде жа- 
ландап жүретін, «Алматы паркинг» деген 
жазуы бар күрте киген жігіттерге (парков- 
щик) акша төлеуге міндеттейді. Бұлар тіп- 
ті барлык кала тұрғындарына ортак жер- 
лерді де меншіктеп алған. Демек, олар заң- 
сыз жұмыс істеп, көлік иелерін канап жүр. 
«Алматы паркинг» мекемесінің басшыла- 
ры «парковщиктерге акы төлеу-төлемеу 
әрбір жүргізушінін өз еркінде» деп жария- 
лаған болатын, бірак олардың кызметкер- 
лері алакандарын жайып, әрбір көліктен 
кемінде 100 теңге алып калуға тырысады.

Қалалык Жол полициясы басқармасы- 
ның мәліметтері бойынша, Алматыда бү- 
гінгі күнге дейін 545 мың автокөлік тір- 
келген. Оған қоса, Алматыға күніне 150- 
200 мың көлік кіретін көрінеді. Қалалық 
Жол полициясы баскармасынын бастығы 
Арман Сарбасовтын айтуынша, күн сайын 
қала көшелеріне 900 мын автокөлік шы- 
ғады екен. Бұлар күні бойы қозғалыста 
болмайтыны белгілі, автокөлік иелері жұ- 
мыспен барған жердегі автотұрактарға 
машиналарын қояды. Орта есеппен күніне 
600 мың көлік жүргізуші көше бойын 
жекешелендіріп алған бакылаушыларға 
200-300 теңгеден берді деп есептесек, 
олардың күніне табатын пайдасы миллион 
доллардан асып түседі. Алайда «Алматы 
паркинг» кәсіпорны жинайтын ақша Ал- 
маты калалық бюджетіне түспейді екен.

(Жалеасы б -бетте)

Жомарт МОЛДАХМЕТҮЛЫ
'и(с ' 'л' -Л'

Алматы қаласында БАҚ өкілдерімен 
бас қосқан «Табиғат» экологиялық 
одағының төрағасы Мэлс Елеусізов 
дүйім жұртшылыққа осындай үндеу 
тастады.

Сонғы уакытта Мэлс Қамзаұлын казак 
халқы тарихынын ажырағысыз бір бұтағы 
болып табылатын «Бесшатыр» сақтар 
корғанынын бүгінгі жайы айрыкша алан- 
датып жүр. «Ен өкініштісі, сақтар 
патшалығынын үрім-бұтағы жерленген 
осынау баға жетпес тарихи қорғанның 
үшеуі кешегі Кеңесгік кезенде бульдозер- 
мен бұзылып, жермен-жексен болды. Біз- 
дің еңдігі мақсатымыз — «Бесшатыр» кор- 
ғаны кешенін каз-қалпында сактап қалу, 
ұрпакган-ұрпакка жеткізу. Осы максатта 
былтырдан бастап, осы қорғанды қамкор- 
лыкка алып, қираған корғандарды қалпы- 
на келтірудеміз. Сөйтіп, өткен жылы 150 
шакты жасөспірімді ұйымдастырып, атал- 
мыш қорған аймағында тазалық, калпына 
келтіру шараларын жүзеге асырдык. Ап- 
дағы 4 қарашадан бастап арнайы топ тағы

II

да «ьесшатыр» корғанына аттанбақ. 
Бұйыртса, бұл жолы игілікті іске ЗОО-дей 
жасөспірімді тартпакпыз. Негізінен бұл. 
жерге Алматы қалалык және Алматы 
облыстык ІІД жасөспірімдер ісі жөніндегі • 
бөлімдерімен бірлесе отырып, тәрбиеге 
көнбейтін «киын» балаларды апармакпыз. 
Себебі мұнда жасөспірімдердін дала қо- 
сында «өмір сүріп», табиғаггың дүлей кү- 
шімен бетпе-бет келуі де мүмкін. Демек, 
мұндағы ауа райынын қолайсыздығына 
кез келген жасөспірім шыдамайды. Сон- 
дыкган да «Бесшатыр» қорғанында жұмыс 
жасауға бел байлаған жастардын әр тобы 
10 күн сайын кезек-кезек ауысып оты- 
рады. Онын үсгіне, кайсыбір жасөспірім- 
дер «біз де барамыз» деп ниет білдіріп 
жатса, оларды катарымызға алуға дайын- 
быз», - деп «Табиғат» экоодағынын төра- 
ғасы Мэлс Елеусізов ойын ортаға салды.

Жылдағыдан бір ерекшелігі, биыл бұл 
жобаға «Күретамыр» коғамдық корынын 
атсалысумен ұлтгық қолөнерді халық ара- 
сына дәріптеп жүрген қос шебер катысып, 
жастарды ұлттық өнерге де баулымақ.

г

Бесшатыр»

(Жаігасы 5-бетте)

КӨКЕЙДЕГІ САУАЛ л КӨКЕИДЕГІ САУАЛ
X г КОКЕЙДЕГІ САУАЛ

Еліміздін әрбір министрлігіндегіі жауапты хатшы инстшпутының мәртебесін көтеру үшін,

олардын өкілеттіліпн әлі де
- Жауапты хатшы 

бар дүние. 
деп аталады 

рушылык 
ал министр 
жұмысын жүргізіп отырған 

дыктарын 
төжірибені енгізуге тырысты 

кызметіРасул 
ЖҮМАЛЫ,

болса арттыру кажет деп ойлайсыз ба?

і кызметі кейбір шетелдерде 
Оларда көбіне Мемлекеттік министр 

Онын негізгі міндеті - ұйымдасты- 

және кадрлык 
тікелей осы

мәселелермен айналысу. 
министрліктін күнделікті 

саясатын һәм басым-

айкынлап отырады . Бізде де осынлай 

[. Алайда жауапты 
кызметі нактыланбағандыктан, бір 

хатшыиын кыз багынбайтын екі баСшы
министрлікте бірін Р ___ басы

, болған 

алға баса коялы деп 
хатшынын не- 
ынғайға карай 

болатын шығар.

саясаттанушы: пайдл болды. *Бір габакка екі кошкдрдь

секілді» екі басшы дүряараз
сыймайтын 
жерде министрліктін жұмысы 
айту киынлау. Сондыктан жауапты 
пзгі кызметін аныктап алып. сосын 

өкілеттігін артгыруга

Арьшбай 
АҒЫБАЕВ,

заңгер:

— Ен біріншілен жауапты хат- 
шынын өкілеттігін арттырмас бұ- 
рын, онын немен айналысатынын 
накты көрсету керек. Сосын ба- 
рып өкілеггігін де, жауапкерші- 
лігін де кенейтуге болады. Ол ме- 
кемеде министрден кейінгі екінші 
тұлға болуы тиіс. Сондай-ак ол 
кадр мәселесі, жұмысты ұйымдас- 
тыру, кажет болса мекеменің бар- 
лык тірлігіне жауап беруі керек. 
Тағы бір мәселе жауапты хатшы- 
нын немен айналысатынын ха- 
лыкка түсіндіруіміз кажет. Сонда 
ғана жауапты хатшы өзінін ден- 

гейін сезінеді.

(\н(ім(Піы жүргі и сіі 0
(гіиен ОМІРБЕІЛ \Ы

Уәлихан
ҚАМІЖАН,
Мөжіліс 
депутаты:

- Жауапты хатшылар институты кұрылған 
кезде, олар министрліктерде кадр мәселесімен 
айналысуы керектігі белгіленген болатын. Бұл 
бағыт дұрыс еді. Өйткені жауапты хатшы деген 
- тікелей Президент Әкімшілігімен тығыз жұ- 
мыс істеп отыратын орган. Оны министр өз ер- 
кімен жұмыска кабылдап, не болмаса алып тас- 
тай алмайды. Өкінішке карай. соңғы сот про- 
цестеріне карайтын болсак, кейбір министрлер 
өздерінін асыра сілтеген әрекеггерін жауапты 
хатшыларға карай ысырып тастағысы келді. 
Сондыктан болашакта өкімшілік реформалар 
жүргізу барысында жауапты хатшылардың 
мәртебесін дұрыстап бекіту, нактылау керек. 
Осы жөнінде көп ұзамай, Үкімет дұрыс шешім 
кабылдайды ғой деп ойлаймын.
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Т амырын тереңге тартқан
Қазақстан-Ресей қатынастары жаңа мазмұнға ие бола бермек

Нұрсұлтан НАЗАРБАЕВ:

АИКЫН
л

Тілді білу үшін оған өзіңнің жан жүрегіңді айқара ашуың керек
Г Д ** ____ _ бүдан бһІПЙі

Төрагасы К Токаев парламентаралық 
Ассамблеясынын рөліне токталды. Ол 
сондай-ақ ОБСЕ-нін Парламентара- 
лық Ассамблеясынын жұмысына жо- 
ғары бага берді. Қазакстан бұл ұйым- 
дардын бәріне он көзқараспен карай- 
ды. Алдағы жылы ОБСЕ-нін 35 жыл- 
дығы келе жатыр. Сондай-ак Париж 
хартиясының 20 жылдығы күтіп тұр. 
Бұған коса Женістін 65 жылдығы 
сияқты біздің халыктарымыздың өмі- 
рінде ерекше орын алатын мерекелер- 
ді атап өту кажет. Ресей Президенті 
ұсынган ғаламдык кауіпсіздік бағдар- 
ламасына Қазақстан тарапы құптау 
білдіреді. Қауіпсіздік жүйесін жана 
сатыға көтеретін бұл бағдарламаны біз 
құптаймыз, — деді.

Осы жерде айта кетер бір нәрсе, 
Қазакстан Республикасы мен Ресей 
Федерациясы арасындағы диплома- 
тиялық қарым-қатынас 1992 жылдың 
казан айында орнады. 1992 жылы екі 
елде де елшіліктер ашылды.

Екі ел арасындағы
тыкты сөз еткенде, сауда-экономика- 
лық байланыстын аса манызды кар- 
кынды дамып жатканын айткан дұ- 
рыс. Ресей сауда айналымында бүгінгі 
күнге дейін Қазақстаннын негізгі 
әріптесіне айналып отыр. Қазакстан- 
нын сауда нарығында Ресейдін үлесі 
2008 жылғы көрсеткішпен карасақ, 18, 
3 пайызды кұрады, ал Ресей импорты- 
нын Қазақстан нарығындағы үлесі 
37,1 пайызга жеткенін айта кету ләзім. 
2008 жыл екі ел арасындағы сауда ай- 
налымында жағымды даму байкалды. 
Өткен жылдын қантар-желтоқсан ай- 
ларындағы сауда айналымы 19,9 мил- 
лиард долларды кұрады. Ал Қазак-

(Басы 1 -бетте)
Сондыктан да Қазакстан бірінші 

кезекте Достастык мемлекеттері ара- 
сында конфессияаралық бейбітшілік 
пен келісім тәжірибесін өзгелерге 
тарату керек. Бұл тұрғыда Қазакстан 
мен Ресей жетекші елдер бола алады. 
Сонымен катар Мәскеу патриархиясы 
Астанада жыл сайын өткізілетін әлем- 
дік діндер съезін құптайды және 
Қазакстан мен Ресей арасындағы дін- 
аралык әріптестікті дамытуға кол 
ұшын беруге әзір. Қазакстан мен Ре- 
сей дінаралык әріптестікте жетекші 
бола алады. Қазакстандағы мұсылман- 
дар діни баскармасы мен Ресейдегі 
РПЦ жалған діни секталарға карсы 
мәселелерде карым-катынасты жал- 
гастырып және оган күш салуды өз 
міндеттері санайтындыктарын кездесу 
барысында ерекше атап өтті.

- Қазакстан дінаралык татулыкты 
сактап, дамытып отырган үлгілі ел. 
Қазакстаннын тәжірибесі кай елге 
болса да үлгі етуге тұрарлык. Бұл 
тұрғыда Қазакстан Президенті Нұр- 
сұлтан Назарбаевтын кажырлы енбегі 
мен сындарлы саясатын айрыкша атап 
өткім келеді. Мен Қазакстанда бол- 
ганмын. Қазакстаннын жеткен жетіс- 
тіктері мен толағай табыстарына ка- 
ныкпын. Әлемдік діндер съезіне қаты- 
суга Патриарх Кирилл мырза да пейіл- 
ді болары сөзсіз. Біз Қазакстанның 
бұл тараптағы жетістіктеріне әрдайым 
кызыға караймыз, - деді Илларион 
әкей.

Сенат төрағасы Қасым-Жомарт 
Токаев Ресей Федерациясы Федерал- 
ды ЖиЫны Федерашія Кенесінін төр- 
ағасы Сергей Мироновпен кездесті. 
Бұл кеадесу де жылы шырайлы жағ- станнан Ресейге экспортка 6,2 мил- 
дайда өтті. Тараптар екі ел арасындағы 
екіжакты байланыстарды одан әрі 
өрістетудін өзекті кырларын әнгіме 
өзегіне айналдырды.

— Біз кездесу барысында Ресей мен 
Қазакстан арасындағы байланыстар- 
ды дамытудың көптеген аспектілерін 
сөз еттік, - деді журналистерге арнал- 
ган брифингте Сергей Миронов мыр- 
за. - Бұл мәселелердін катарында Қа- 
закстаннын ОБСЕ-ге төрағалык етуі, 
Женістін 65 жылдығы, Парламентара- 
лык байланыстарды одан әрі жаксарту 
сиякты өзекті мәселелер бар.

- Менін ойымша, бұл өте манызды 
және өте пайдалы кездесу болды, — 
деді Қасым-Жомарт Токаев, - Қазақ- 
стан мен Ресей арасындағы карым- 
катынастарды дамытуга бүгінгі кез- 
десуде талкыланған мәселелер жана- 
ша серпін беретіні анык. Біз Парла- 
ментаралык байланыстарды өрістете 
беру тұрғысында екі ел арасындағы 
карым-катынастарды тығыз арттыра 
беру ниетін көздейміз. Осы сапарга 
біздін бір топ сенаторларымыз да кел- 
ді. Олардын тобы жемісті жұмыс жа- 
сайтын болады. Мен Федерация Кене- 
сінің төрагасы Сергей Миронов мыр- 
занын Қазакстанға ресми сапармен 
келуін барынша калайтынымды айт- 
кым келеді.

— Сіздін шакыртуынызды кабыл 
аламын, — деді Сергей Миронов. — Бі- 
рак биылғы жылы мүмкіндік болмас. 
Келесі жылы міндетті түрде Қазақ- 
станға барамын. Бүгінгі кездесуде екі 
елдін көптеген мәселеге бірлескен 
көзкарасы айкындалғанын атап өткім 
келеді. Әсіресе ТМД болашағы туралы 
Қасым-Жомарт Токаевтың «ТМД

ЗЕ

Қасым-Жомарт Токаевтың 
болды, болған және бола береді» деген 

кайталағым келіп тұр,сөзін тағы да
- деді.

Қазакстан Парламенті Сенатының

САЙЛАУ

ынтымактас-

лиард доллар өнім шығарылды.
Қазақстан мен Ресей арасындағы 

1999 жылы құрылған ведомствоара- 
лық комиссия бүгінгі күнге дейін ын- 
тымактастық мәселелерін шешіп, да- 
мудын көкжиегін кенейтті десе де бо- 
лады. 2008 жылы Ресей мұнай құбыр- 
лары аркылы 62 миллион тонна Қа- 
закстаннын «қара алтыны» алыс және 
жакын шетелдерге жіберілді. Ал 2007 
жылы бұл көрсеткіш 60 миллион тон- 
наны құрады. Екі жакты келіссөздер 
барысында Каспий шельфіне катысты 
барлык мәселелер шешілген. Бүгінгі 
танда казак елі Ресей мен Норвегия- 
дан кейін Еуропа нарығына мұнай 
жеткізетін мыкты қуатты үшінші ел- 
дердін біріне айналып отыр. Қазақ- 
стан мен Ресей ынтымақтастығында 
ТМД-нын кейбір мемлекеттері сияк- 
ты, ешкандай түйткілді жағдайлар 
жоқ, экомикалық-саяси жағынан да. 
Қуанарлық ортак түсіністік бар.

Екі ел арасындағы ынтымақтастык- 
тың манызды бір бөлігі ретінде парла- 
ментаралық байланысты нық атап 
өтуге болады. Бұл байланыс ТМД, 
ЕурАзЭҚ, ¥ҚЫҮ шенберіңде де ке- 
нінен жүзеге асып келе жатканын айта 
кету керек.

Сенат төрағасы Қасым-Жомарт То- 
қаевтын Ресей Федерациясына жаса- 
ған сапары барысында Қазакстан де- 
легациясы «Царицыно» мұражай-ко- 
рығында болды. Осы мұражай-корық- 
тағы кұнды мұрағаттармен танысты.

Қ.Токаевтын сапары әлі жалғаса- 
ды. Ол Ресей мұсылмандары діни бас- 
кармасынын төрағасы, шейх муфти 
Равиль Гайнутдин мырзамен кездесе- 
ді. Ресей Федерациясы Сырткы істер 
министрлігінің Дипломатия акаде- 
миясы тындаушылары мен окытушы- 
профессорлар кұрамымен кездесу өт- 
кізеді.

Ф

ю

«Нұротандықтар» жеңіске жетті
Қазан айының 25-і күні еліміз бойынша жергілікті атқарушы орган- 

дардың сайлауы өткен болатын. Кеше «Нұр Отан» халықтық демокра- 
тиялық партиясының хатшысы Сергей Громов соған байланысты ар-
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найы баспасөз мөслихатын өткізіп, алдын ала мәліметтерді жеткізді.
партиясынан 2, когамдық бірлесгіктер- 
ден 2 үміткер сынға түскен. «Нұр Отан» 
партиясынын хатшысы Сергей Громов- 
тын сөзінше, осы сайлауда дауыс беруі 
тиіс электораттың 70 пайыздайы аза- 
маттык борышын өтепті. Барлык сай- 
лау учаскесінде «Нұр Отанның» бакы- 
лаушылары болган. «Сайлаудың ресми 
қорытындысын Орталык сайлау комис- 
сиясы қазан айынын сонына дейін жа- 
риялайды» деген партия хатшысы сай- 
лау штабтары мен бакылаушылардан 
түскен мөліметтерге сүйене отырып, 
«55 округтін бәрінде «Нұр Отанның» 
үкілеп қоскан үміткерлері женіске жет- 
кен деген алдын ала деректерді қуа- 
нышпен жайып салды».

Сиезбек ДӘУІР

Еліміздін 55 сайлау округінде бар- 
лық деңгейдегі мәслихат депутаттығы- 
на барлығы 129 үміткер қатысып. бақ 
сынаған. Олардын 67 пайызы аудандық, 
19 пайызы қалалык және 14 пайызы 
облыстык мөслихаттағы орындардан 
үміткерлер еді. Сайлау өтетін барлық 55 
сайлау округтерінде «Нұр Отан» пар- 
тиясынын кандидаттары ұсынылған бо- 
латын. Додаға өзге партиялар мен қо- 
ғамдык ұйымдардын да үміткерлері қа- 
тысты. 70 үміткер өзін-өзі ұсынса, Қа- 
закстаннын коммунистік халыктық

(Басы 1-бетте)
Нұрсұлтан Назарбаевтын айтуынша, 

Біріккен Үлтгар ұйымының шағын үлгі- 
сіндей кызмет етегін Қазақстан халқы 
ассамблеясынын тәжірибесіне бүгінде 
АҚШ, Қытай, Үлыбритания сынды ал- 
пауыт, көпұлысты мемлекеттер терен 
үңіліп, зерделеп жатқан көрінеді. «Біздін 
үлгімізді шетелдік мәртебелі меймандар 
да үлгі тұтады,-деп сабақтады сөзін Пре- 
зидент. — Олар сессия жұмысына арнайы 
қатынасып, Ассамблея кызметінің жаңа 
қырларын үйренуде. Бағыт-бағдарлары- 
нан тәлім алуда. Ен бастысы, Ассамблея- 
ның әрбір сессиясын қарапайым халык 
тағатсыздана күтеді. Өйткені барлық эт- 
носты бауырына басып, кұшағына алған 
бұл құрылымнын әрбір жиында ортақ 
Отанымыздың келешегіне қатысты аса 
маңызды ой-пікірлер, ұсыныстар ортаға 
салынады. Сессиянын бүгінгі мөжілісін- 
де де сондай өзекті мәселелер талқыла- 
нып, шешім қабылданады деп сенемін».

«Қазақ халқының бұл тарихи 
миссияны абыроймен атқарарына 

сенемін!»
Өз сөзінің «әлқиссасында» Елбасы 

Ассамблея мінберінен ен алдымен қа- 
зақтарға жүгінуді жөн деп тауыпты. 
«Үлыстын ұйыткысы болған кымбатгы 
қандастарым, құрметті казақ бауырла- 
рым!» деген Нұрсұлтан Назарбаев ары 
карай «бүгінде дүниежүзінде екі жүзге 
тарта мемлекет барлығын», ал «үш мың- 
га жуык этностың өзіндік ұлтгык мемле- 
кеті жок» екендігін еске сала кетті. Ал- 
ланын шапагатымен қазақ халқынын қа- 
зіргі ұрпағы ата-бабаларымыздын аңса- 
ған арманына кол жеткізіп, мыңжыл- 
дыктың түйіскен тоғысында тәуелсіз 
мемлекет құра алды.

— Біз, казактар, арага гасырлар салып 
өз жерімізде алгаш рет еркін тыныстап, 
еңсе тіктедік, қазак тілі өркен жайып, 
балаларымыз ана тілінде тәрбие алып ке- 
леді, —деді Елбасы. - Тағдырдын жазуы- 
менен, тарихтын талқысымен казак жерін 
паналаган түрлі этнос өкілдерімен бірге 
біз ортак Отанымызды көркейту жолыңда 
аянбай тер төгудеміз. Олар біздін қиын 
кезенде, сын сагатта көрсеткен жаксылы- 
ғымызга риясыз алғысын айтып келеді.

Нұрсұлтан Назарбаев содан бері дәуір 
алмасканын, заман өзгергенін, демек, 
қазакка да өзгеретін кез жеткендігін 
жеткізді. «Қазір байырғы казақ жерінде 
жана азаматтык когам калыптасып ке- 
леді. XXI гасырда қазактар мемлекет құ- 
рушы, кұраушы ұлт ретінде жана белеске 
көтеріліп, Қазақстан халқының берік 
өзегіне, сенімді діңгегіне айналуда. Бұл 
ретге тағы да бір айта кететінім, Қазак- 
станның тәуелсіздігі нығаюы үшін, бола- 
шағынын өсіп-өркендеуі үшін қазақтың, 
өзіміздін ұлттын бірлігі керек. Ішкі ын- 
тымағы қымбат. Бәріне жетгік, тәуелсіз 
болдык деп енді бөріміз билікке барып 
жармасып, бас басына би болып, жан- 
жакка тартсақ, киын келген тәуелсіздік 
пен еркіндіктен айырылып қаламыз. Мен 
оны әдейілеп айтып отырмын. Қазақ хал- 
кы өзіне жүктелген аса манызды жауап- 
кершілікті сезіне отырып, бұл тарихи мис- 
сияны абыроймен аткарып шыгарына мен 
кәміл сенемін!» деп ныкгады Елбасы.

Ассамблея қазақтілін 
жалпыхалықтық үдерісін оастауы 

қажет
Ел Президенті өз сөзінде мемлекеттік 

тілге қатысты көкірекке түйген, көнілде 
жүрген келелі ойларын, байыпты бай- 
ламдарын ортаға салды. Осы орайда ке- 
ше ҚХА ұйымына салмакты міндет, зор 
жауапкершілік жүктелді. Нұрсұлтан На- 
зарбаевтын тапсырмасы бойынша, енді 
Қазақстан халкы ассамблеясы «ел хал- 
қының мемлекеттік тілді менгеруінің 
жалпыхалыктык процесін басқаруға 
тиіс.. Бұл үшін ешкімді де кемсітпей жә- 
не төмендетпей-ақ, кажеггі шаралар ке- 
шенін жүйелі жүзеге асыру қажет. Қа- 
закстандықтар мемлекеттік тілді бірте- 
бірте менгерулері үшін мемлекет барлық 
жағдайларды жасады және жеткілікті 
қаржы бөлді. Тек кана соларды дұрыстап 
пайдалану қажет. Бұл дегеніміз, мемле- 
кеттік тілде оқытатын орталықтардың 
желісін кеңейту, оларды әрбір калада 
және аудан орталыкгарыңда, жоғары оқу 
орындары мен мекемелерде құру дегенді 
білдіреді. Оларға көмектесіп, ынталан- 
дыру қажет» деді Мемлекет басшысы. 
Бұл жерде Президент оқытудың иннова-

ПІКІР

ін үйретудің 
ісін оастаүы

Орал ТӨЛЕБАЕВ, Батыс Қазақстан 
облыстық хатшылығынын басшысы:

— Елбасы өз сөзінде «біздін халқы- 
мыздын бірлігі мен келісімі дөл казір 
бұрын-сонды болмағандай, мығым» деп 
атап өтті. Өйткені елдің енсесі тік, рухы 
биік деп айтуға болады. Қазақстанда 
бүгінгі танда атқарылып жатқан шаралар 
стратегиялық маңызды және накгы іс 
жүзінде жүзеге асып жатқан міндеттер. 
Оған елордамыз Астана мысал бола ала- 
ды. Бүгінде ол жоспарланған міңдеттерге 
сай, өлемдегі көрікті деген қалалардың 
біріне айналып келеді. Мемлекет алдына 
жоспарлап отырған міндеттердін накты 
іске асуының арқасында калын көпші- 
ліктің де мемлекеттің болашағына деген 
сенімі нығайып келеді.

Жалпы, Қазақстан халқы ассамблея- 
сынын негізгі іргесі — ұлтаралық карым- 
катынас. Ал екінші іргесі — дінаралык бай- 
ланыс. Біз еліміздегі ұлтаралық катынастың 
каншалыкты дамығандығын тәуелсіздік 
жылдарында өлем елдеріне паш еттік. 
Жағдайдың біз үшін тиімді калыптасуына

циялық формасын батыл өрі кең аукым- 
да енгізу қажеттігін баса айтты. Яғни 
ескірген, нәтиже бермейтін әдістерден 
бас тартатын кез жеткендей. «Телерадио 
хабарларын Мемлекеттік тілде тарату- 
дың үлесін арттыру — маңызды. Алайда 
оларды субтитрлермен сүйемелдеу ка- 
жет. Интернетге қазактілді кеністікті да- 
мыту, іскерлік, көркемдік және басқа да 
өдебиеттерді қазақ тіліне көптеп аудару 
керек» деді Елбасы. Осы тұста Елбасы 
шенеуніктер құлақ коюға міндетті бай- 
ламын мөлім етгі.

- Кенестерде қазак тілінде сөйлесін, 
бірак әнгіме не жайында болып жатқа- 
нын басқалар да ұғынуы үшін синхрон- 
дык аударма болуға тиіс. Бұл қиын емес 
кой!-деді Мемлекет басшысы. Елбасы- 
ның айтуынша, мемлекеттік тілді дамы- 
тудағы табыс тек мемлекеттің ғана емес, 
сонымен бірге тұтас қоғамнын белсенді- 
лігіне байланысты.

Елбасы мемлекетгік тілдің - халык 
бірлігінің негізгі факторы екендігін ше- 
гелей айтты. «Бұл ұлы істің каншалыкты 
табыска жететіндігі тек мемлекетке ғана 
емес, бүкіл коғамның белсенділігіне де 
байланысты, — деп атап көрсетті Мемле- 
кет басшысы. — Зиялы қауым өкілдері 
мемлекеттін қазак тілін салғырттығы ту- 
расындағы ұсак, ызалы толғаныстардан
жоғары тұруға тиіс. Бұл ретге мемлекет-

мүмкін. Президенттін айтуынша, адам-
дарды кандай да бір жат дінді кабылдауға 
мәжбүрлемеу қажет. Бұған діндердін өзі 
тыйым салады. «Сондыктан жастарға ай- 
рықша назар аудару керек. Бүгінде бір- 
катар жас казакстандыктар діни білімді 
шетелдерде алуда. Олардын шынайы дін- 

ге і

мәжбүрлемеу қажет. Бұган діндердін өзі

аудару керек. Бүгінде бір-

катар жас казакстәндыктар діни білімді

ешкандай да катысы жок экстремиспк 
идеялардын ыкпалына түсіп кету оки-
ғалары бар. Біздін тұғырлы конфессияла- 
рымыздын мемлекеттік органдармен бір- 
лесе отырып, дінге сенетін жастармен бел- 
сеңдірек жұмыс жасағаны, оларга акикат 
діни білімдерден сусындауына көмектес- 
кені жөн болар еді» деген Елбасы осы се-
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мемлекетгік органдармен бір-

бептен, Қазакстанда Дін істері жөніндеп 
агенттік кұру қажетгілігі туындагандығын 
айтты. «Президент Әкімшілігіне және 
Үкіметке осы мәселені пысыктауды тап- 
сырамын» деді Нұрсұлтан Назарбаев.

Мемлекет басшысы Қазакстан халкы 
ассамблеясы хатшылығынын үйлестіру- 
ші рөлін күшейтіп, Ассамблея жанынан 
«Аксакалдар алкасын» кұру туралы ұсы- 
ныстармен шыкты. Онын айтуынша, Ас- 
самблея жанындағы ғылыми сараптама- 
лык кенес белсенді жұмыс істеу кажет. 
«Этникааралык катынастар мәселесінде 
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қолданбалы зерттеулерді жүргізуші ға- 
лымдарға арнап, грантгар бекіту керек.
Қазакстан халқы ассамблеясы Жастар 
Конгресімен көп жұмыс істеуі тиіс. Мә-
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Елбасынын ұсынысымен бұдан былай
еліміздегі тұрактылык пен бірліктің сал- 
танат кұруына үлес косып жүрген аза- 

маттар .да марапатгалып отыратын бо-І
лады. «Республикамыздағы бейбітшілікі 
пен келісімді нығайтуға зор үлес косып і 
жүргендерді Қазакстан халкы ассам-1

блеясы тарапынан салмакты колдау ту-1 

ралы

мізде барын білуі кажет. Ендеше; неге,

коғамдык і

-і мәселені пысыктаған жөн, - деді |
Н.Назарбаев. - Ондай азамаггардын елі- 0

коғамдык марапатты, мәселен, «Казак-й 
стан халкынын бірлігі» алтын медалін та- м 
гайындамаска?! Бұл, сөзсіз, біздін Ас-Іғайындамаска?! Бұл, сөзсіз, біздің Ас 
самблеянын беделін арттыруға кызмет I 

ететін болады». ,
Елбасынын айгуынша. этникааралыкі 

және конфессияаралык татулыктың ка- |

закстандык үлгісі кенірек насихатталуы I
кажет. «Дәл осы максатта еліміздің Еу-1 
ропадағы кауіпсіздік және ынтымактас-1 

тык ұйымына төрагалығын тиімді пайда- б 
лануға болады. Халыкаралык ұиымға
тык ұйымына төрағалығын тиімді паида-

төрағалык ету барысында біз этникаара-| 

боламыз|в

Бұл фактор Казакстаннын «Еуропаға[ 

жол» 
айкын 
стан

лык және конфессияаралык келісім мә-1 
селесіне баса назар аударатын боламыЛ

мемлекеггік бағдарламасында да 
көрсетілген. Сондыктан Қазақ-| 

халкы ассамблеясынын өкілдері I 
еліміздін осы бағыттағы тәжірибесін өзге I 
тілде жазып, түрлі оқулыктар түрінде та-1 
ратуы керек» деді Мемлекет басшысы.

э

Елбасы коиған үш сұрак
Ассамблеясынын 15-сессиясында Ел- 

басы Нұрсұлтан Назарбаев «Үлпык бір- 
лік доктринасын» пысыктайтын арнайы 
жұмыс комиссиясын кұруды жүктеді.

«Алдынғы сессияда мен «Қазакстан- 
нын ұлттык бірлігінін доктринасы» жо- 
басын әзірлеуді тапсырғанмын. Ол сіз- 
дерге таратылды. Онын жобасы бойын- 
ша мамандар, сарапшылар және ғалым- 
дар салмакты жұмыс істеді. Оны енді .мұ- 
қият талкылау керек. Осы максатта сая- 
си партиялардын, үкіметтік емес ұйым- 
дардын және этномәдени орталыктар- 
дын катысуымен егжей-тегжейлі әрі 
жан-жакты когамдык сараптама жүргізу 
керек. Бүгін доктринаны пысыктауы 
үшін арнайы жұмыс тобын кұру және 
менің Жарлығымнын жобасын дайыңдау 
кажет» деді Президент. д

Мемлекет басшысы ел тарихында 
алғаш рет кабылданғалы отырган жані 
тұрпатты Доктринанын бір жағынаіг, 
«еліміздін мол тәжірибесін тұжырым- 
дайтын жиынтык кұжатка», ал екінші 
жағынан, «ілгері жылжуга арналған мык- 
ты, берік негізге, саяси тұрактылыкгы, 
еліміздегі бірлік пен келісімді одан әрі 
ныгайтудың, ұлттық саясатты жүргізудін 
орта және ұзақмерзімді стратегиясына» 
айналуга тиістігін кадап айтты. I

Елбасынын пайымдауынша, «Үлттық 
бірлік доктринасы» мынандай үш сұрак- 
ка: атап айткаңда, «ұлттық бірлік дегенде 
біз нені түсінеміз?», «не үшін бізге ұлг- 
тық бірлікті нығайту манызды?» және 
«не нәрсе ұлттық бірліктің негізі болып 
табылады?» деген сұрактарға айкын әрі 
накты жауап беруі тиіс. »I

— Халкымыздың татулығы мен бірлігі
— еліміздің өркендеп, алға басуыныні 
басты шарты, — деді сөз корытын-і 
дысында Елбасы, ҚХА төрагасы Н.На- 
зарбаев, — Осы байлығымызды кадірлей 
білу, оны жас ұрпактың жүрегіне ұялату
— отанымыздың жаркын болашағынын 
кепілі болмақ. Бүкіл Қазакстан халкы 
мен оның әрбір этносының тағдыры{ 
үшін ең алдымен Ассамблея мүшелері. 
мына сіздер, жауап беруге тиіссіздер дер
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Советоек МАҒЗҰ МОВ (фото)

селен, «Жастар Қазакстан халкынын
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тік тілді дамыту, оны әзірше білмейтін- 
дерді кемсітуге апарып соқпауы кажет. 
Біздің азаматтардың конституциялык 
кұкықтарын бұзуга жол берілмейді. 
Оларга құкык қоргау органдары дереу 
тосқауыл қойып отыруы керек. Қазақ ті- 
лін орыс тіліне қарсы қою кате. Орыс тілі 
біздін мәдениетіміздің бөлінбес байлы- 
ғының бір бөлігі, әлемдік білімнің ау- 
қымды қатпарын танудың, ұлтаралық 
карым-катынастың тілі» деген Прези- 
дент артынша алдағы уакытта казак тілі 
еліміздегі ұлт пен ұлыстардың өзара ор- 
так қарым-катынас тіліне айналатынды- 
ғын ескертуді ұмытпады. Сонымен қатар 
Елбасы өскелең ұрпактың қазақ тілін үй- 
ренуіне деген кызығушылығын ынталан- 
дыруга бағытталган бастамаларды әр- 
дайым ынталаңдырып отыруга шақырды. 
«Осы жолга түскен барлык ата-аналарга 
рақмет айту қажет» деді ол.

Нұрсұлтан Назарбаев Тілдердің қыз- 
мет етуінің және дамуының онжылдық 
мемлекеттік бағдарламасын әзірлеп, қа- 
былдау туралы тапсырма берді. Бұл жер- 
де «Тілдердің үш тұғырлығы» бағдарла- 
масы бойынша жұмыстар қайта жандан- 
дырылмак. «Жалпы, тілді білу үшін оган 
өзіңнін жан-жүрегінді айқара ашуың ке- 
рек. Шектеулермен және дөрекі мәж- 
бүрлеулермен бұл жерде жетістікке жете 
алмайсың. Біз қазақ тілінде сөйлеуге де- 
ген тілек өрбір қазакстандык үшін таби- 
ғи, қалыпты жайт болуы үшін бәрін жа- 
сауымыз керек. Сонымен бір мезгілде 
Қазақстанда тұрып жатқан барлык эт- 
ностардың ана тілінің, төл мәдени мұра- 
сының жөне салт-дөстүрінің еркін да- 
муы үшін бұдан былай да барлық жағ- 
дайды жасайтын боламыз. Сондықтан 
2011-2020 жылдарга арналган тілдердің 
кызмет етуінің жөне оларды дамытудың 
мемлекетгік бағдарламасын әзірлеп, ка- 
былдау қажет» деді Н.Назарбаев.

Тағы бір агенттік кұрылуы 
мүмкін

Елбасы өз сөзіңде біраз тын ұсыныс- 
тарын жария етті. Мәселен, Дін істері 
жөніндегі арнайы агенттік құрылуы

ПІКІР
Ассамблеяның тигізген ыкпалы аса зор.

Лео ШИК, Шығыс Қазакстан 
облысынан өкілі:

— Қазақстан халкы ассамблеясының 
қызметі уақыт өткен сайын кеңейіп, күр- 
деленіп келеді. Оның мемлекет өмірінде- 
гі, қоғам өміріндегі манызы да арта түсу- 
де. Ассамблеяның қоғамдағы мөн-маңы- 
зы осы орган туралы арнайы заң кабыл- 
данғаннан кейін артты.

Шығыс Қазакстан облысында қазір 
бізде ұлпық тілдер мен мәдениеттерді 
жаңғыртуға арналған мектептер жұмыс 
істей бастады. Сондай-ақ аймақта 65 
этно-мәдени бірлестіктер бар. Шығыс 
Қазақстанда 105 ұлттың өкілі тату-тәтгі 
өмір сүріп жатыр. Біз Қытай елімен, Ре- 
сеймен, Моңғолиямен және өзге де бір- 
қатар мемлекеттермен шекаралас жат- 
кан елміз. Бұл елдермен қазір біздің эко- 
номикалык байланыстарымыз өсіп келе- 
ді. Қазақстан халқы ассамблеясы - де- 
мократияның көрінісі. Менің ұлтым — 
неміс. Қазір Германияла Қазақстан күн-

бірлігі үшін» жалпы ұлттык форумын 
бірлесіп өткізуі тиіс» деді Мемлекет бас- 
шысы. Сонымен қатар Президент Үкімет 
пен облыс өкімдері денгейінде этномә- 
дени бірлестіктерді мемлекетгік колдау- 
ды кеңейту туралы мәселені теренірек 
пысықтау қажеттігін атап көрсетті.

Еліміздін Білім және ғылым министр- 
лігі биылғы оқу жылынан бастап, оку 
бағдарламасына оқушыларды дінтану 
негіздерімен таныстыратын арнайы пән 
енгізуді қолға алғаны мәлім. Ал кеше 
Елбасы бұл идеяны дамытып, «Толерант- 
тылық (төзімділік) негізі» факультатив- 
тік курстарын әзірлеуді және оны мек- 
тептерде де, жогары оқу орындарында да 
енгізуді ұсынды.

— Ең алдымен, казакстандык коғамда 
азаматтык бірыңғайлылықты, толерант- 
тылыкты дамыту қажет. Бұл үшін бар- 
лық қазакстандыктардын құқыктық мә- 
дениетін көтеру мән тәрбиелеу тұрғы- 
сында жүйелі шаралар колға алынуға 
тиіс, — деген Елбасы Білім және ғылым 
министрлігіне «казакстандық қоғамның 
ерекшелігін» ескере отырып, көпмәде- 
ниетті білімді (поликультурное образо- 
вание) дамыту бойынша тұжырымдама- 
лық ұсыныстар даярлауды тапсырды.

г

«Сондай-ак бұқаралық акпарат құрал- 
дарында этносаралық қарым-катынастар
тақырыбын мәдениетті түрде таратып, 
казакстандықтардың құқықтық мәде- 
ниетін жоғарылату керек» дей келе,
Мемлекет басшысы акпарат құралда- 
рында этносаралық және конфессияара- 
лық қарым-катынастарды мәдениетті 
түрде дамыту керектігін айтты. «Бұл ба- 
ғьггга ауқымды жұмыстар аткарылып. 
тиісті зандар кабылданды. БАҚ-та этнос- 
аралық тақырыптарды тарату бойынша 
кодекс жұмыс істеуде. Бұл тәжірибені 
одан әрі дамытып, казақстандық патрио-
тизмді белсенді түрде насихаттау қажет»
деді ол. Осы орайда Президент Ассам- 
блея жанынан этносаралық қатынас мә- 
селелері бойынша алдыңғы катарлы 
журналистер мен сарапшылардан құрал-
ған арнайы клуб кұруды жүктеді.

— - - _______ ____ •

дері өтуде. Мен ондағы жерлестеріммен 
де, туыстарыммен де жиі катынасып, жиі 
хабарласып тұрамын. Олардың арасыңда 
Қазакстаннан отбасылық жағдайынаҚазакстаннан отбасылық 
байланысты немесе туган жеріне оралу-
ды жөн көріп, көшіп кеткен азаматтар да 
бар. Олардың барлығы да Қазақстаңды 
«екінші Отаным» дейді.
бар. Олардың барлығы да Қазақстаңды

Виталий СВЕНЦИЦКИЙ, Ассамблея 
төрағасынын бұрынгы орынбасары:

- Елбасы өз сөзіңде Қазақстан халкы- Елбасы өз сөзіңде Қазақстан ___
ассамблеясы ел халқының мемлекетгік

цесін баскаруга тиіс деп қадап айтгы. Қа-
плді меңгеруінің жалпыхалыктық про- 
цесін баскаруға тиіс деп қадап айтгы. Қа- 
зақстандағы барлық энтостардың тілде- 
рінің сақталуы - мемлекеттік ұлтгық 
саясаттың жаңа заманғы жетістігі. Ал
қазақ тілінің болашакта этностарды бай- 
ланыстыратын және мемлекетті құрай- 
тын тіл ретінде дамытуды Ассамблея 
өкілдері ең басты, әрі ең манызды мәселе

Ұлттық бірлік доктринасына енгізілуі
ретінде карастыруы тиіс. Меніңше, бұл - 
Үлттық бірлік доктринасына енгізілуі 
тиіс басты мәселелердің бірі. Сондыкган

едім. Сіздер бірлігі жарасқан Қазакстан- 
ның абыройы мен беделінің, ғасырлар
бойы қалыптаскан жарасымды салт-дәс- 
түрлерінің жанды айғағысыздар. Береке 
бисы — бірлік» дейді казак. Ал береке- 
бірлігі жарасқан елдің туы биік, бо- 
лашағы жаркын болатынын тарихтынөзі 
дәлелдеп отыр. Біз дүниежүзі бір-бірімен 
етене араласып, біте қайнасқан кезенде 
өмір сүрудеміз. Әлемді шарпыган дағда- 
рыс әлі аяқталган жоқ. Жаһандыки- 
патқа ие болған киынлкікгтяп ьгяйтаг: 
налып соғуы мүмкін. Сондыктан ен кас) 

: __ (

көздің карашығындай сақтап, мемлекет- __  • • •

басы — бірлік» дейді казак. Ал береке-

рыс әлі аяқтәлған жоқ. ЖаһаңдыкЯМ 
патка ие болған киыңдыктар қайтагм/

терлі казынамызды — тәұелсіздігімізді 
г------ •
тігімізді нығайта беру үшін бізге ен әуелі 
бірлік қажет! Олай болса, қашанда ен- 
селеріңіз биік, татулығымыз баянды бо- 
лып, ел келешегі жолындағы еңбектері- 
ніз еселене берсін.

бірлік қажет! Олай болса

ПІКІР
Ассамблея г~ 
сатына катысты міндеттерді жүзеге асы- 
ратын негізгі орган регіңде ұйымдасты- 
рылх ы тиіс шаралар барысыңда осы мәсе- 
ені ірінші кезекте ескерулері керек.

^^Р?_НИЗАМУТДИНОВА, «Тан» 

орталығынын өкілі:

кьізметкерлері елдегі тіл сая-

ратын негізгі г
рылү ы тиіс шаралар барысыңда осы мәсе-

татар-башқұрт үлттык мәдени

ігі халықтаР өзара туыстас, түр-
қ> тілдес <■—
тұрсаң, ең жакын

ҰРынғы біртұтас жұртгар да бөле жары-

елдер ғой. Бірақ казір караі]

бұрынғы біртұтас деген елдер де, тіггп

Камкставда1МеН кь1ркысь1п жатыр 

РарДйбһ ӨМ1Р. берекелі 

басшымы 
Дырмай, і 
льіқ ұлыстарды

Қазақстанда
өзгелер кызыга, кызгана ка- 

тірлік орнаған.
Р ұлтан Назарбаев біздін көШ' 

13 Ретіңде ешкімді калыс кал- 
кемсітпей, еддегі ұлт пен бар" 

пыгмп і Ұйытып, бірікгіруге ты-
дің — Осынын барлығы біздер;
біпепггіы а ^паі<тың болашакта өзімізн* 
жасХп сезін>іміз ү1шН

11 жатқан шаруа.

Назарбаев біздін көШ"
ретіңде ешкімді қалыс кал*

\рпақтың болашакта өзімізд*

жасалып жатқан

Елдос СЕ


